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PROTOKÓŁ Nr XXVII/2017 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 14 czerwca 2017 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 805, zakończono o godz. 838. Posiedzenie odbyło się w sali posiedzeń Urzędu 
Gminy Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  -     Irena Oleksy 
3. Skarbnik gminy                      -     Magdalena Szymańska 
4. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

 
Ad. 1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXVII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy obecności 
stwierdził prawomocność Sesji zwołanej na wniosek p. Wójta z dnia 6 czerwca 2017 roku. Na stan 15, 
obecnych było 12 radnych. 
 

Nieobecności: 
• Radny Mirosław Pawlak  

 
Spóźnienia: 

• Radny Stanisław Turowski – uczestniczył w sesji od godz. 806. 
• Radny Andrzej Ćwikliński – uczestniczył w sesji od godz. 823. 

 
 

 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad  
 
W związku z brakiem propozycji zmian i brakiem uwag Jan Prus – Przewodniczący Rady 
poinformował, że będziemy obradowali według przedłożonego porządku obrad.   
 
 

Porządek obrad 
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 
a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 r., 
b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2017 -2032, 
c) emisji obligacji komunalnych przez Gminę Manowo oraz zasad ich zbywania, nabywania i 

wykupu. 
3. Wolne wnioski i zapytania. 
4. Zakończenie. 
 
 

Ad. 2. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

Jan Prus poprosił o omówienie przedłożonych projektów uchwał.  
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: z wieloletnią prognozą finansową zawsze był problem, 
zwłaszcza po wprowadzeniu art. 242 i 243. To jest temat bardzo trudny, dlatego podziwiam nową p. 
skarbnik, że dosyć szybko sobie z tym tematem poradziła. Ten problem był przekładany na następne 
lata. Nowa p. Skarbnik znalazła przychylność w oczach Regionalnej Izby Obrachunkowej oraz dobrą 
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radę. Jest to ostatni moment, aby uporządkować WPF. W zamian kredytów i pożyczek weźmiemy 
obligacje. Po podjęciu uchwały okaże się, który bank udzieli nam obligacji. Obligacje są dużo niżej 
oprocentowane – na 4,2 – 4,4%, a kredyty oprocentowane są na ponad 6%. Spłacając jednocześnie 
kredyty łącznie z prowizjami i odsetkami w WPF sporo zyskamy. O szczegółach powie p. Skarbnik. 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: tak jak powiedział Wójt, dużo zaoszczędzimy na odsetkach. 
Z przeprowadzonej analizy wynika, że w 2015 roku zapłaciliśmy kwotę 925.000 zł przeznaczoną na 
dług (odsetki i prowizje), a w 2016 roku zapłaciliśmy 740.000 zł. Chcemy zaciągnąć obligacje na kwotę 
6.700.000 zł na spłatę wszystkich zobowiązań i spłatę wszystkich kredytów. Jest to korzystniejsze ze 
względu na odsetki. Po zmianach w Wieloletniej Prognozie Finansowej poprawią się wskaźniki.   
 
Radny Leszek Kondrat: proszę mi powiedzieć, czy zadłużenie nasze się zwiększy? 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: zwiększy się, ponieważ dobieramy na spłatę zobowiązań. 
Żeby zrealizować obligacje musiałam zrobić deficyt na ten rok. W kolejnych latach będą nadwyżki.  
 
Radny Michał Bamburak: rozumiem, że te obligacje się skumulują. Braliśmy wcześniej 4.500.000 zł i 
będzie teraz 11.200.000 zł? 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: po konsolidacji zostaniemy z obligacjami w kwocie 
16.450.000 zł. W tym roku spłacimy 250.000 zł zgodnie z harmonogramem i na koniec roku zostaniemy 
z długiem 16.200.000 zł. 
 
Radny Michał Bamburak: gmina będzie zadłużona z tytułu obligacji na kwotę 11.200.000 zł. Jeżeli 
weźmiemy te obligacje to spłacimy kredyty, ale tylko raty wymagalne czy całość? 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: wszystko spłacimy i zostaniemy tylko przy obligacjach.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: nasze zadłużenie nie ulegnie zmianie. Spłacimy obligacjami 
nasze zobowiązania w stosunku do banków i będziemy mieli tylko obligacje. 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: nie będziemy mieli żadnych kredytów, tylko obligacje z 
korzystniejszym oprocentowaniem. Gdybyśmy mieli co roku płacić prowizje za przesunięcie terminów 
płatności (5 -6 kredytów), to byśmy stracili. 
 
Radny Andrzej Sokalski: na dzień dzisiejszy ile mamy zadłużenia? Jakie będzie zadłużenie po 
zaciągnięciu obligacji? 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: ok. 15.500.000 zł. Spłacamy tylko odsetki do dnia spłaty 
całkowitej. Zgodnie z WPF w przyszłym roku, mając większe zobowiązania zapłacimy 660.000 zł. 
Teraz płacimy 750.000 zł.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: my nie zrywamy umowy z bankiem, bo gdyby tak było, to 
musielibyśmy natychmiast oddać wszystko. 
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: my oddajemy wszystko, ale występujemy z wnioskiem o 
wcześniejszą spłatę kredytów. 
 
Radny Michał Bamburak: zadłużenie gminy po tych operacjach zostanie na tym samym poziomie, z 
tego względu, że z obligacji spłacimy kredyty. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: najważniejsze jest to, że będziemy mieć uporządkowaną 
sytuację. Od kilku dni jest nowa ustawa o RIO. Sytuacja pracowników RIO nie jest jasna, ponieważ 
trwa weryfikacja i nie wiadomo kto zostanie. Później będzie taka sytuacja, że będą bardzo mocno 
inwigilować samorządy.  
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Radny Tomasz Padykuła: zostanie przekroczony wskaźnik o którym mowa w art. 243. Jakie mogą być 
tego konsekwencje?  
 
Magdalena Szymańska  - Skarbnik gminy: żadne, ponieważ domówiłam się z RIO, że zrobimy to za ich 
zgodą. Dają nam szansę, żeby to skonsolidować i doprowadzić do porządku sytuację finansową. 
 
 

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 r., 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania 
lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVII/216/2017, podjęta została 13 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2017 -2032, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania 
lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVII/217/2017, podjęta została 13 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych  

c) emisji obligacji komunalnych przez Gminę Manowo oraz zasad ich zbywania, 
nabywania i wykupu 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym 
posiedzeniu Komisji. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? 
Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVII/218/2017, podjęta została 13 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
 

Ad. 3. Wolne wnioski i zapytania. 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: w tym roku udało nam się wykonać bardzo dużo dróg z 
destruktu oraz nowych dróg. Zrobiliśmy 4650 m, w tym 3050 z destruktu i 1600 nowych. Nowe drogi 
są wykonane w 80%, ponieważ nie ma warstwy zamykającej (kruszywa łamanego), ale na tę chwilę to 
wystarcza, ponieważ tam trwają budowy. Po ich zakończeniu dokończymy. Zrobiliśmy następujące 
drogi: 

• Poziomkowa – 950 m (destrukt), 
• Porzeczkowa – 200 m (destrukt), 
• Boczna – 300 m (destrukt), 
• Kościelna – 200 m (destrukt), 
• Czereśniowa – 200 m (destrukt), 
• Lipowa – 300 m (tłuczeń), 
• Słoneczna – nowa z tłucznia, 
• Rolna – 100 m z tłucznia, 
• W Manowie (koło p. Michalskiego) – 400 m z destruktu, 
• Osiedle leśne w Manowie – 400 m  
• Osiedle pod lasem w Manowie 500 m. 

Dwa dni temu rozmawiałem z kierownikiem, że jeszcze w tym roku otrzymamy jeszcze ok. 1000 ton 
destruktu. Do tej pory otrzymaliśmy 1400 ton.  
Jeśli pozyskamy destrukt to planujemy: 

• Manowo – 300 m (osiedle domków)  i koło p. Szejbacha 
• W Kretominie – Agrestową, Aroniową, Opieniek i 400 Rolnej. 

Jak na te nawierzchnie położy się emulsję z grysem, to jest na 10 lat spokój.  
Mamy jeszcze następujące potrzeby: 
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• 300 m w Manowie pod lasem (nowa droga), 
• 100 m na ul. Rolnej (nowa droga), 
• W Cewlinie ok. 400 m 

 

Radny Michał Bamburak: Kretomino będzie zrobione, ale są jeszcze inne miejscowości. Np. u nas do 
osiedla pod lasem. Czy w przyszłym roku będzie budowana droga Cisowa? 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: tak, w przyszłym roku będzie zrobiona ulica Cisowa w 
Cewlinie. Drogą pod lasem jeżdżę kilka razy w tygodniu i tam normalnie się jeździ. Dziury były na 
bieżąco łatane i walcowane.  
 

Radny Stanisław Turowski: droga do pałacu w Boninie to 150-200 m. Nic p. Wójt nie wspominał o tej 
drodze. 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: tam prawdopodobnie zrobimy inną metodą. Oddaliśmy 
dwie ulice w Boninie. Pierwszą fakturę opłaciliśmy, a po odbiorze będzie druga faktura.  
 
Radna Joanna Czerwiak: gdyby był destrukt, to proszę o zrobienie wjazdu od drogi nr 11 w Grzybnicy 
do Wspólnoty. Podsypywanie nie działa. Tam są bardzo duże dziury. Destrukt by załatwił sprawę.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: jak nam się uda. Ile destruktu będzie, tyle weźmiemy.  
 
Radna Grażyna Góral: 

� Wyjazd z drogi koło p. Matejko – tam jest dół i jest problem z wyjazdem. 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: wiem, tam jest dziura i trudno ją załatać. Zleciliśmy na rok 
następny opracowanie projektów na oświetlenia.  
 
Radny Leszek Kondrat: proszę porozmawiać z firmą zajmującą się wywozem śmieci. Nie mogą sobie 
poradzić z gabarytami.  
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: niedługo będzie kolejny kontener (przed torami).  
 

Radny Jerzy Hawraniak: najpierw był problem z przygotowaniem miejsca na kontener, ale zrobiliśmy. 
Od 3 miesięcy borykamy się z tym, że nie są na bieżąco wywożone. Wiele razy dzwoniłem i nie przynosi 
to żadnego efektu. Chcielibyśmy wiedzieć w czym jest rzecz. Prosimy, żeby to wyjaśnić.  
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: porozmawiam z p. Czopikiem.  
 

Radny Tomasz Padykuła:  
� Mam zgłoszenia z Policka, że od dłuższego czasu lampy nie świecą. 
� Kanalizacja – prawdopodobnie jest zapchana miedzy budynkiem 12a a szambem (wylewa się 

do ogrodu). Wczoraj zgłosiłem to do p. R. Machowicza.  
� Proszę o interwencję w Powiecie w sprawie drogi do Lubiatowa. 

 

Radna Grażyna Góral:  
� Ścieki przy osiedlu – są puszczane do rowu i nic nie jest zrobione w tej sprawie.  

 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: ja to wyjaśnię. Wiem, że p. Osińska wysyłała pisma w tej 
sprawie do dyrektora Tartaku. 
 
Ad. 4. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął Obrady XXVII Sesji 
Rady Gminy Manowo. 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 


